
رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد :

توزیع بسته های حمایتی بین 16 میلیون خانوار
رئیس سازمان برنامه و بودجه از تخصیص بسته های 200 هزار 
تومانی جبرانی و حمایتی به 16 میلیون خانوار و پنجاه میلیون نفر از 

جمعیت کشور خبر داد.
محمدباقر نوبخت با بیان اینکه هر مقدار مابه التفاوتی که از بحث 
تغییر قیمت ارز از ابتدای سال حاصل شود به مردم اختصاص می یابد، 
تصریح کرد: حدود 14 میلیارد دلار ارز به کالاهای اساسی اختصاص 
یافته که مبلغ ریالی آن حدود 60 هزار میلیارد تومان می شود و دولت 
حاضر شده این مابه التفاوت را از واردکنندگان و تولیدکنندگان دریافت 

نکند به شرط اینکه قیمت کالاها نیز افزایش نیابد.
ارز  مابه التفاوت  پرداخت  بودجه،  و  برنامه  سازمان  رئیس 
پتروشیمی ها را از دیگر اقدامات دولت برای حمایت از سفره مردم و 
عدم افزایش قیمت کالاهای اساسی برشمرد و افزود: تاکنون 4 هزار 
و 500 میلیارد تومان از مابه التفاوت به صورت بسته کمک های 200 
هزار تومانی توزیع و به حدود 16 میلیون خانوار و پنجاه میلیون نفر 

بسته های 200 هزار تومانی جبرانی پرداخت شده است.
نوبخت تصریح کرد: سال آینده هر مابه التفاوتی از نرخ ارز برای 

دولت حاصل شود تمام آن به مردم بازگردانده می شود.

وزیر جهاد کشاورزی:کمبود نهاده دامی نداریم 
وزیر جهاد کشاورزی گفت: کمبود نهاده دامی نداریم .

گردشگری،  پروژه  اول  فاز  افتتاح  مراسم  در  حجتی  محمود 
آگروتوریسم و مجتمع خیریه درمانی، آموزشی و فرهنگی فجر در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: یکی از معضلات کشور کمبود آب بوده چراکه 

ریزش های جوی ما یک سوم متوسط جهانی است.
وی با اشاره به اینکه امسال شاهد بارش های خوبی در کشور به 
خصوص در استان های غربی بودیم، ادامه داد: خوشبختانه در افزایش 
بهره وری آب موفق عمل کرده ایم و توانستیم راندمان آبیاری را بالا ببریم 
به طوری که هم اکنون این آمار از حدود ۳۹ به 44 درصد رسیده است.

حجتی متوسط بهره وری در عملیات به زراعی را حدود شش درصد 
طی پنج سال اخیر عنوان کرد و گفت: این آمار در تاریخ کشاورزی ایران 

بی سابقه بوده است.
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه هم اکنون از خشکه کاری به 
سمت شیوه های نوین زراعی از جمله نشاکاری حرکت کرده ایم، ادامه 
داد: با اقداماتی که انجام شده افزایش ۳0 درصدی بهره وری در مصرف 

آب و توسعه کشت های گلخانه ای را شاهد بوده ایم.
وی با اشاره به اینکه امسال رکورد بالایی در زمینه توسعه گلخانه 
داشته ایم، اضافه کرد: پیش بینی شده که تا شب عید امسال ۳000 
هکتار توسعه گلخانه ای داشته باشیم و امروز نیز شاهد افتتاح فاز دوم 

گلخانه مدرن لرستان بودیم.
حجتی بیان کرد: امیدواریم که با همت مسئولان فاز سوم نیز در 

سال آینده به بهره برداری برسد.
با  گفت:  نیز  عید  میوه شب  با  رابطه  در  کشاورزی  جهاد  وزیر 
پیش بینی های خوبی که به عمل آمد مقدار مورد نیاز سیب خریداری و 
به استان ها انتقال داده شده است، همچنین دو سوم پرتقال مورد نیاز 

منتقل و مابقی نیز ارسال خواهد شد.
وی به قیمت گوشت نیز اشاره کرد و با بیان اینکه طی مصوبه ای 
جابجایی دام ها به مرز کنترل شد، افزود: هم اکنون اثر این کاهش تردد 

دام ها را در قیمت گوشت شاهد هستیم.
حجتی با اشاره به گوشت وارداتی نیز اظهار کرد: مقرر شد که 
توزیع این گوشت ها هدفمند باشد و عمدتاً به سمت گروه های هدف 
و  لشگری  کارگری، کشوری،  تعاونی های  و  اتحادیه ها  در چهارچوب 

دانشگاه ها باشد.
وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: هم اکنون تثبیت قیمت را 

داریم و امیدواریم بتوانیم به نرخ منطقه ای برگردانیم.
وی به موضوع نهاده های دامی نیز اشاره کرد و گفت: هم اکنون در 
این رابطه کمبودی نداریم اما در طول سال چند شوک وارد شد که آثار 

تبعی از خود به جا گذاشت.
حجتی یادآور شد: در اوایل پاییز بحث اعتصاب کامیون داران را 
داشتیم که چند روز عرضه را با وقفه روبرو کرد اما سریع به تعادل رسید.
وزیر جهاد کشاورزی بیان کرد: متأسفانه یک ماه گذشته نیر در 
رابطه با جابجایی ارز مشکلاتی پیش آمد که در بحث نهاده ها نیز تأثیر 

گذاشت چراکه ذرت، کنجاله و سویا را وارد می کنیم و وابسته ایم.
وی تصریح کرد: وقفه چند روزه ای پیش آمد اما از ذخایر راهبردی 
استفاده کردیم و این موضوع کنترل شد.حجتی اظهار کرد: هم اکنون 
بیش از دو میلیون تن نهاده در بنادر داریم که در حال حمل بوده و 
کشتی هایی نیز در حال ورود هستند.وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد: 

در زمینه تأمین نهاده های دامی هیچ نگرانی وجود ندارد.

اقتصاد به مرکز کنترل نیاز دارد
عضو هیئت مدیره کنفدراسیون صنعت ایران تفکیک وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجارت را به شرط کنترل مرکزی اقتصاد، مؤثر دانست.
وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( در تیر ماه سال 1۳۹0 
از ادغام دو وزارتخانه صنایع و معادن و بازرگانی تشکیل شد، اما سال 
گذشته بعد از پیروزی حسن روحانی در دوازدهمین انتخابات ریاست 
جمهوری بحث تفکیک این دو وزارتخانه مطرح و دولت تاکنون سه بار 
این طرح را به مجلس شورای اسلامی تقدیم کرده است که هر سه 
بار نیز با رأی منفی نمایندگان مواجه شد. با این حال رئیس جمهوری 
همچنان تفکیک وزارتخانه ها را یک ضرورت دانست و در ماه گذشته 
نیز محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهوری مجدداً اعلام کرد که 
دولت خواهان تشکیل وزارت بازرگانی است و گفته باید تلاش کنیم و 
از مجلس بخواهیم که هرچه سریع تر، حتی اگر لازم باشد با قید دو یا 
سه فوریت، وزارت بازرگانی دوباره تشکیل شود. بنابراین به نظر می رسد 
بحث تفکیک وزارتخانه ها به پایان نرسیده و همچنان از سوی دولت 

دنبال می شود.
درباره تأثیرات تفکیک وزارتخانه صنعت و معدن و تجارت، نصراله 
محمدحسین فلاح - عضو هیئت مدیره کنفدراسیون صنعت ایران - 
در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه تفکیک یا ادغام مکانیکی تأثیر 
عمیقی بر کسب و کارها ندارد، گفت: با توجه به ضعیف شدن کنترل 
اقتصاد به طوری که نوسان نرخ ارز تأثیر جدی بر ورود و خروج کالای 
قاچاق دارد، تفکیک وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت تأثیر چندانی بر 

شرایط فعلی اقتصاد کشور ندارد.
وی با تاکید بر اینکه مسئله اصلی را باید در جای دیگری پیدا 
کرد، اظهار کرد: وزارت صمت هیچ کنترلی بر بازار ندارد و گامی به نفع 
صنعت برنداشته تا تجارت را با آن هماهنگ کند؛ بنابراین حجم واردات 

ثابت مانده به سمت صادرات مواد خام نیز حرکت کرده ایم.
مدیران  نگاه  که  زمانی  تا  که  کرد  خاطرنشان  همچنین  فلاح 
اقتصادی واگرا و پراکنده باشد تفکیک وزارتخانه ها نیز سودی نخواهد 
داشت.این فعال اقتصادی در ادامه تفکیک وزارتخانه ها را در راستای 
کاهش حوزه تحت تسلط یک سازمان مؤثر دانست و تصریح کرد: حوزه 
تحت تسلط وزارتخانه صمت گسترده شده و کنترل وزارتخانه با این 
وسعت در توان یک کادر نیست.عضو هیئت مدیره کنفدراسیون صنعت 
ایران با تاکید بر اینکه اقتصاد به یک مرکز کنترل کننده نیاز دارد، گفت: 
اگر تفکیک وزارتخانه با برنامه مناسب برای آینده انجام شود می تواند 

اداره و مدیریت سازمان را بهبود ببخشد.
وی همچنین ورود نهادهای نظامی به اقتصاد را از جمله عوامل 
مؤثر در پراکندگی اقتصاد عنوان و اظهار کرد: تفکیک وزارتخانه صنعت، 
معدن و تجارت در صورتی که کنترل مرکزی اقتصاد را تقویت کرده و 

به فرار مالیاتی پایان دهد ممکن است مؤثر واقع شود.
فلاح خروج دولت از امور بنگاه داری را از موارد دیگری عنوان کرد 

که باید در روند تفکیک وزارتخانه صمت در نظر گرفته شود.
وی افزود: یک وزیر نمی تواند همزمان به تصدی گری، تجارت و 

تولید نظارت کند.
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: عمده بیکاران 
کشور آنهایی هستند که مهارت های کافی یا حداقل عالی 

در رشته های مختلف ندارند.
محمد شریعتمداری در مراسم کلنگ زنی پتروشیمی 
زیبای  نام  کرد:  اظهار  اندیمشک  شهرستان  کیمیای 
اندیمشک با ایثار، جهاد، از خودگذشتگی و مهمان نوازی 

همیشه در ذهن مردم ایران همراه بوده است.
وی افزود: این مردم، مهماندار خیل عظیم رزمندگان 
اسلام بودند که برای حضور در پادگان های مرکزی اطراف 
کردند؛  می  سفر  منطقه  این  به  خوزستان  و  اندیمشک 
همچنین بعد از دفاع مقدس نیز در ایام بهار مردم ایران در 
نقاط مختلف به اندیمشک می آمدند و یاد این خاطرات برای 

همه مردم کشور به یادماندنی است.
شریعتمداری بیان کرد: در دفاع مقدس موشک های 
۹ متری و 12 متری و حملات شدید رژیم بعثی صدام علیه 
اندیمشک بود ولی مردم این شهرستان، شهر را ترک نکردند 
و خودشان در خط مقدم در کنار سایر رزمندگان از ایران 

دفاع می کردند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: پایگاه هوایی 
اینجا مرکز بزرگی بود که بلندپروازان جمهوری اسلامی ایران 
از آن بلند شده و خط مقدم را مورد حمایت قرار می دادند.

وی تصریح کرد: امروز همه مردم ایران باید اندیمشک 
را همراهی کنند و در ساخت و توسعه آن کنار مردم این 

شهرستان باشند.
یک  اندیمشک  شهرستان  در  گفت:  شریعتمداری 

روحیه همدلی و همراهی ارزشمندی بین همه مسئولان از 
امام جمعه، نیروهای انتظامی، سه قوا و غیره وجود دارد که 

وحدت بی مثالی است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: 40  سال 
از عمر انقلاب گذشته و با مشکلات متعددی مواجه هستیم 
که قابل پنهان نیست ولی مردم کشور جوان هستند و رشد 
جمعیت به شکلی بوده که جمعیت فعلی کشور جوان است.
وی ادامه داد: در سال 5۷ تعداد دانشجویان کشور 160 
هزار نفر بوده ولی امروز چهار و نیم میلیون نفر از فرزندان 
ایران در دانشگاه ها تحصیل می کنند که همه نیازمند کار 
و اشتغال در پایه هستند؛ بنابراین با بیکاری بخشی از این 

جوانان مواجه هستیم.
شریعتمداری با تأکید بر اینکه مهارت افزایی در بین 
جوانان فارغ التحصیل در عرصه های گوناگون باید ایجاد 
که  هستند  آنهایی  کشور  بیکاران  عمده  کرد:  بیان  شود، 

مهارت های کافی در رشته های مختلف ندارند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: باید با همکاری 
بین آموزش و پرورش، نظام عالی آموزش و فنی و حرفه ای 
نسبت به افزایش مهارت آموزی دانش آموزان و دانشجویان 

اقدام کنیم.
وی اظهار کرد: دشمنان کشور فکر می کنند که اگر 
فشار را زیاد و نظام ارزی ایران را محدود و امکان مبادله 
علمی را از ایران بگیرد منجر به افزایش نارضایتی می شود 

ولی مردم به خوبی نقشه های دشمن را شناخته اند.
مسجدسلیمان  به  سفری  کرد:  بیان  شریعتمداری 

داشتم و از کارگاه بزرگ سازندگی شرکت پتروشیمی این 
شهرستان بازدید کردم؛ آمونیاک تولیدی آن هم در ایران 
استفاده خواهد شد و هم به خارج از کشور صادرات می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: این پروژه در 
اوج نقص ایران در سرمایه گذاری رخ می دهد؛ بر اساس 
قانون برنامه ششم مقرر شده تا در سال ۷۷0 هزار میلیارد 
تومان سرمایه گذاری در ایران داشته باشیم که رشد هشت 
درصدی داشته باشد و به تبع باعث کاهش نرخ بیکاری شود.
وی اظهار کرد: از وام یک و نیم میلیارد دلاری که با 
نرخ چهار درصد توزیع می شود تاکنون ۷50 میلیون دلار 
آن پرداخت و مرحله دوم پرداخت آن نیز شب گذشته شروع 

شده است.
شریعتمداری اظهار کرد: اعتباری بالغ بر 12 هزار و 
۸00 میلیارد تومان یعنی نیمی از بودجه عمرانی کشور 
ایران در روستاها و شهرها و بخش های زیر 10 هزار نفر 

توزیع می شود تا اشتغال مولد برای مردم ایجاد شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به نظارت بر 
پرداخت تسهیلات اشتغالزایی در کشور گفت: به هر میزان 
که تقاضا برای اشتغالزایی پایدار روستایی در بانک ها تصویب 
شود و واقعا اشتغالزایی جدید داشته باشد را مورد حمایت 

قرار می دهیم و هیچ محدودیتی در پرداخت وام نداریم.
وی تصریح کرد: در چهل سالگی انقلاب باید بدانیم 
که در شروع انقلاب عدد تولیدی محصولات پتروشیمی زیر 
یک میلیون تنُ بوده که امروزه به  60 میلیون تنُ افزایش 

پیدا کرده است.

یک  شاید  انقلاب  اوایل  کرد:  بیان  شریعتمداری 
در ۳۷0  امروزه  ولی  داشتیم  اجتماعی  تأمین  بیمارستان 
نقطه کشور بیش از ۸0 بیمارستان و درمانگاه های تخصصی 

پلی کلینیک خدمات رسانی دارند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ابتدای انقلاب 
در مجموع 6 میلیون نفر از بیمه تأمین اجتماعی استفاده 
می کردند ولی امروز 42 میلیون نفر از مواهب این بیمه 

بهره مند می شوند.
وی ادامه داد: صندوق بیمه عشایر و روستایی را راه 
اندازی و یک میلیون و ۸00 هزار نفر تحت پوشش آن قرار 
دارند؛ همچنین بیش از 100 هزار نفر روستایی نیز از مواهب 

بیمه بازنشستگی روستایی استفاده می کنند.
معیشتی،  گرانی،  مشکلات  کرد:  بیان  شریعتمداری 
اشتغال و غیره برای مردم وجود دارد ولی با همه این احوال 
جمهوری  از  حفاظت  برای  باشکوهی  حضور  بهمن   22

اسلامی ایران داشتند.
وی با بیان به اینکه نظام متعلق به مردم ایران است، 
گفت: 250 هزار نفر شهید تقدیم این نظام شده و کسی 
با  ایران  فرزندان  بگذارد.  شهدا  خون  روی  پا  تواند  نمی 
افتخارآفرینی در عرصه های مختلف همواره کنار مقام معظم 

رهبری برای حفظ نظام جمهوری اسلامی حضور دارد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: مجموعه 
500 مگاواتی برق که تاکنون بیش از ۳0 میلیارد تومان برای 
آن هزینه شده نیز با جلب منابع شخص ثالث یا خود صندوق 

وزارت طی برنامه ریزی مدونی به اتمام می رسد

کارشناسان اقتصادی معتقدند تا زمانی که شاخص های 
اقتصاد کلان از بی ثباتی کنونی فاصله نگیرند، بازار مسکن 

نمی تواند به آرامش قیمتی دست یابد.
روند بازار مسکن تهران در سال جاری به حدی دچار 
نوسانات و تلاطم های شدید بود که حتی با افزایش و جهش 
نیست.  مقایسه  قابل  هم  سال ۸۹  در  ها  قیمت  ناگهانی 
بسیاری از کارشناسان، نمونه رفتاری بازار مسکن در سال 
یک سال اخیر را یک نمونه مطالعاتی مستقل برای اقتصاد 

مسکن در دنیا ارزیابی کرده اند.
چرا آرامش دی ماه بازار مسکن در بهمن ماه بر 

هم خورد؟ 
مسکن  اقتصاد  و  ریزی  برنامه  دفتر  اعلام  اساس  بر 
ابتدایی  وزارت راه و شهرسازی، در حالی که در ماه های 
امسال، رشد قیمت ها در هر ماه تا ۹.۳ درصد هم رسیده 
بود، اما در ماه های پایانی از شتاب افزایش ماهانه قیمت ها 
کاسته شد؛ به گونه ای که افزایش میانگین قیمت مسکن در 
دی ماه نسبت به متوسط آذرماه ۹۷، تنها 1.5 درصد برآورد 
می شد؛ ضمن اینکه روند معاملات نیز کاهشی بود و در دی 
ماه امسال، تعداد معاملات مسکن پایتخت در حد و اندازه 
تعداد معاملات فروردین ماه هر سال، ظاهر شد و به رقم 6 

هزار و ۷00 فقره کاهش یافته بود.
بر خلاف پیش بینی ها که کارشناسان، بازار مسکن را 
متأثر از آرامش نسبی بازار ارز، در آرامش نسبی تا پایان سال 
جاری تخمین زده بودند، اما ناگهان با موج جدید افزایش 
قیمت مسکن در بهمن ماه مواجه شدیم و افزایش میانگین 
قیمت مسکن در بهمن ماه نسبت به دی ماه، به حدود ۳ 
درصد رسید که اگرچه با شتاب ۷ تا ۹ درصدی شش ماهه 
نخست سال فاصله دارد، اما رشد دو برابری میانگین قیمت 
مسکن در دی ماه نسبت به آذرماه در بازار را شاهد هستیم 
که سبب شده تا آرامشِ پیش بینی شده، بار دیگر در معرض 
تهدید قرار گیرد.اگرچه افزایش حدودا 40 درصدی تعداد 
معاملات در بهمن ماه نسبت به دی ماه که منجر به افزایش 
در  است،  شده  فقره  هزار  حدود 10  به  مسکن  معاملات 
افزایش میانگین قیمتی بهمن بی تأثیر نیست؛ اما همواره در 
بهمن و تا حدودی ابتدای اسفند هر سال، میزان استقبال از 
خرید و فروش مسکن افزایش یافته و با موج نسبی افزایش 
معاملات مسکن روبه رو هستیم؛ اما افزایش ناگهانی قیمت 
خودرو در دهه پایانی بهمن ماه که تأثیر عجیبی بر قیمت 
مسکن داشت، سبب عقب نشینی مجدد خریداران مسکن از 

بازار ملک در 10 روز پایانی ماه گذشته شده است.
 افزایش معاملات، نرخ ارز و قیمت خودرو بر بازار 

مسکن اثر گذاشت
اثرگذاری  تأیید  با   ، رزبان  نرگس  ارتباط  همین  در 
تلاطمات بازار خودرو بر برهم خوردن مجدد آرامش نسبی 
بازار مسکن در 10 روز اخیر، اظهار داشت: هر گونه نوسان 
قیمت ها در بازارهای موازی، می تواند در بازار مسکن نیز 

تورم  موازی،  بازارهای  در  تغییرات  چراکه  باشد؛  اثرگذار 
انتظاری ایجاد کرده و این تورم انتظاری، اثرگذاری خود را در 
بازار مسکن هم نشان می دهد.وی عامل دیگر برهم خوردن 
آرامش بازار مسکن را، افزایش تعداد معاملات دانست و گفت: 
پس از آنکه چند ماه معاملات در بازار مسکن متوقف شده 
بود که علت آن، نااطمینانی از فضای اقتصادی و بازار بود، 
مردم نمی دانستند قرار است چه اتفاقی در بازار رخ دهد و 
همین امر، سبب کاهش معاملات در دی ماه شد، اما بار دیگر 
در بهمن ماه، شاهد افزایش تدریجی تقاضای خرید مسکن 
بودیم؛ بنابراین وقتی تقاضا افزایش یابد، طبیعتا به دلیل نبود 

عرضه مناسب، قیمت ها افزایش خواهد یافت.
افزایش نسبی  به  اشاره  با  اقتصاد مسکن،  کارشناس 
افزود: همین موضوع  بهمن،  پایانی  ارز در 10 روز  قیمت 
غیر قابل پیش بینی بودن بازار، سبب شده تا شاهد افزایش 
تقاضای خرید مسکن در روزهای پایانی بهمن شویم که این 
هم خود یک اثرگذاری روانی بر قیمت ها در بازار مسکن 
داشت.وی ادامه داد: بنابراین چند عامل سبب ایجاد شوک 
در بازار مسکن شد؛ اما پیش بینی کردن آینده بازار مسکن 

حتی برای مدت کوتاه نیز بسیار سخت است.
نقش تولید و فروش نفت خام در بازار مسکن

به گفته رزبان، حتی تصویب برخی از بندها و مواد لایحه 
بودجه هم که بر اقتصاد کلان کشور اثر دارد، می تواند در 
خصوص بازگشت آرامش یا بروز تلاطم در بازار مسکن مؤثر 
باشد؛ به خصوص اینکه در لایحه بودجه سال آتی، مجلس با 
ملاک قرار دادن فروش روزانه 1.5 میلیون بشکه نفت، لایحه را 
به مجلس داد که در حال حاضر فروش نفت ماه به روزانه 1.2 
میلیون بشکه رسیده و احتمال آن وجود دارد که طی یکی دو 
ماه آینده به زیر 1 میلیون بشکه برسد؛ این موارد به دلیل آنکه 
سبب اثرگذاری بر بازار ارز می شود، می تواند بازار مسکن را هم 
تحت تأثیر قرار دهد؛ چرا که در همه بخش های اقتصادی دچار 

نااطمینانی هستیم.وی با بیان اینکه در حال گذار از دوران رونق 
بازار مسکن )افزایش تدریجی قیمت ها( به دوران رکود )سکون 
قیمتی مسکن( هستیم، تصریح کرد: اینکه چنین دوره ای چه 
مدت طول بکشد، مشخص نیست اما دیگر شاهد جهش قیمتی 

نخواهیم بود.
نحوه محاسبه سود ساخت و ساز/ سود ساخت 

به 1۵ درصد رسید
کارشناس اقتصادی با تأکید بر اینکه سود ساخت و ساز 
بسیار کاهش داشته که سبب شده تا انبوه سازان به ساخت 
مسکن اقبال نشان ندهند، گفت: بر اساس محاسباتی که در 
چند مورد در زمین های مناطق مختلف تهران داشته ایم، 
سود ساخت و ساز در بهترین حالت با سود سپرده های 
بانکی )15 درصد( یا خرید و فروش اسناد خزانه اسلامی )16 
درصد( برابری داشته است.رزبان افزود: به عنوان نمونه در 
یکی از محاسباتی که داشتیم، یک قطعه زمین 100 متری 
در منطقه شرق تهران در ارزانترین حالت 1.5 میلیارد تومان 
است. در این زمین می توان 240 متر مربع واحد مسکونی 
ساخت که اگر سازنده، واحدها را متری 10 میلیون تومان 
به عنوان قیمت میانگین تهران به فروش برساند، 2 میلیارد 
و 400 میلیون تومان به دست می آورد؛ یک و نیم میلیارد 
تومان آن هزینه زمین و 500 میلیون تومان هزینه ساخت 
است و نهایتا 400 میلیون تومان برای سازنده سود باقی می 
ماند اگر این رقم بر کل هزینه ها تقسیم شود، سود نهایی زیر 
16 درصد خواهد بود. این مطالعه موردی را به سایر مناطق 
تهران نیز تسری دادیم که به جز مناطق شمالی پایتخت که 
همچنان از سود مناسب ساخت بهره مند است، تقریبا در 
همه مناطق تهران به همین درصد از سود ساخت رسیدیم.

 1 باید  نیست  پاسخگو  واحد  هزار   1۰۰ ساخت 
میلیون مسکن ساخته شود

وی ادامه داد: با این حال اگر عرضه مسکن افزایش یابد، 

شاهد توقف رشد قیمت مسکن خواهیم بود اما با ساخت 50 
یا 100 هزار واحد مسکونی نمی توان جلوی افزایش قیمت 
را گرفت بلکه باید به مرز ساخت یک میلیون واحد مسکونی 
برسیم.این اقتصاددان یکی دیگر از تفاوت های بازار مسکن 
در تهران و دیگر شهرستان ها را تفاوت در قیمت زمین 
دانست و گفت: این در حالی است که نرخ ساخت و ساز 
در همه کشور ثابت بوده و تفاوتی ندارد و مثلا در حدود 
متری 2 میلیون تومان برآورد می شود. بنابراین سازندگان 
به دلیل بالا بودن قمیت ساخت و کم ارزش بودن قیمت 
زمین، تمایلی به ساخت مسکن در شهرستان ها ندارند. چون 
سود ساخت در دیگر شهرها به شدت کاهش می یابد. به 
خصوص که صنعت ساختمان یک صنعت با سرمایه گذاری 
بالا و زمان ساخت طولانی است که درنتیجه سازنده به دنبال 
کسب حاشیه سود مطمئن از سرمایه گذاری خود است اما 

در عمل نمی تواند به این میزان سود دست یابد.
دولت دیگر در شهرها زمین ندارد تا به انبوه ساز بدهد

وی درباره اعطای اراضی رایگان دولتی به سازندگان 
بیان داشت: دولت جز  و ساز  برای کاهش هزینه ساخت 
در شهرهای جدید زمین ندارد که در این شهرها نیز دو 
هفته پیش مطالعه امکان سنجی انتقال جمعیت به شهرهای 
جدید را انجام دادم و به این نتیجه رسیدم که ساخت و 
ساز در هیچ یک از شهرهای جدید توجیه اقتصادی برای 
دولت ندارد مگر اینکه دولت زمین های خود در شهرهای 
جدید را با کاربری مسکونی ـ تجاری به سازنده بدهد تا 
سود مناسب واحدهای تجاری بتواند سود سازنده )سرمایه 
گذار( را تضمین کند. اما دولت باید زمین را رایگان بدهد که 

سرمایه گذار راغب به حضور در شهرهای جدید شود.
اصلاح قانون و ترویج پیش فروش مسکن برای 

توقف جهش قمیتی
در  نیز  مسکن  بازار  کارشناس  روانشادنیا  مهدی 
با اشاره به افزایش ناگهانی قیمت مسکن  همین ارتباط 
گفت:  ارز،  بازار  نوسانات  از  متأثر  گذشته  سال  یک  در 
افزایش قیمت مسکن در یک سال گذشته پس از دوره 
افزایش  عدم  و  بخش  این  در  تورمی  غیر  رکود  ساله   5
چشمگیر قیمت ها، با افزایش ناگهانی قیمت ها در بازار 
ارز همزمان شد.وی با اشاره به لزوم افزایش ساخت واحد 
برای  افزود:  مسکن  قیمت  افزایش  توقف  برای  مسکونی 
توسعه تولید مسکن نیازمند تحول در نظام تأمین مالی 
امروزه  هستیم؛  مسکن  فروش  و  خرید  و  ساز  و  ساخت 
می  احساس  مسکن  تولید  مالی  تأمین  نظام  یک  خلأ 
شود. این موضوع می تواند طیف گسترده ای از اقدامات 
لازم برای ایجاد تعادل در عرضه و تقاضای مسکن را از 
»تولید مسکن اجاره ای به عنوان یکی از سیاست های 
طرح جامع مسکن« تا »رفع مشکلات موجود در قانون 
پیش فروش مسکن برای انبوه سازان و تأمین مالی پیش 

فروش« و »اجاره به شرط تملیک« در بر بگیرد. 

شریعتمداری:
عمده بیکاران 

فاقد مهارت 
های کافی 

هستند

وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد؛

برنامه ای برای 
افزایش وام 
مسکن نداریم

اثر منفی تلاطم بازار خودرو بر سکون قیمت مسکن

وزیر راه و شهرسازی گفت: قصد و برنامه ای برای افزایش وام 
مسکن نداریم، چرا که معتقدیم این اقدام موجب افزایش قیمت 
مسکن خواهد شد و اقشار کم درآمد برای تامین مسکن بیشتر 
دچار مشکل می شوند.محمد اسلامی در جریان افتتاح 52۸ واحد 
مسکونی اقشار کم درآمد کوی کوثر اراک در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: یکی از برنامه های محوری دولت دوازدهم، جریان بخشیدن 
به تولید مسکن در کشور می باشد و پروژه مسکونی کوی کوثر 
اراک نیز در راستای همین برنامه به انجام رسیده است که در قالب 
پروژه 400هزار واحد جدید در سطح کشور توسط بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی پیگیری می شود.
وزیر راه و شهرسازی افزود: پیش بینی می شود که در ادامه 
این طرح و در اراضی جدید جانمایی شده در استان مرکزی، هشت 
هزار واحد مسکونی احداث شود تا بتوان برای اقشار کم درآمد 

زمینه خانه دار شدن را فراهم کرد.

وی بیان کرد: پروژه کوی کوثر اراک در یک مکان مناسب 
احداث گردیده و معیارهای شهرسازی و استانداردها نیز در آن 
رعایت شده که قابل ستودن است و زمینه ایجاد فضای آموزشی 
و مسجد و سایر فضاهای مورد نیاز نیز در این محدوده با کمک 
خیران و استانداری مرکزی مهیا شده و مابقی نیز فراهم خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان ساخت: امروز 52۸ خانوار 
در واحدهای مسکونی این پروژه مستقر شدند و امیدواریم که این 
پروژه ساخت مسکن اقشار کم درآمد در چند سال آینده، زمینه 

خانه دار شدن بخش عمده ای از این اقشار را فراهم سازد.
اسلامی تصریح کرد: زمین در اختیار سازمان های حمایتی 
مربوطه به اقشار کم درآمد همچون کمیته امداد و بهزیستی قرار 
داده شده و خواهد شد و در همین راستا 10 هزار واحد مسکونی 

مهر در سطح کشور توسط کمیته امداد احداث شد.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: این برنامه ساخت مسکن اقشار 

کم درآمد به صورت استمراری ادامه خواهد یافت و مقطعی نیست 
و وزارت راه نیز زمین را در اختیار می گذارد و حمایت خواهد کرد.
وی در رابطه با افزایش یا عدم افزایش وام مسکن نیز گفت: 
قصد و برنامه ای برای افزایش وام مسکن نداریم، چرا که معتقدیم 
این اقدام موجب افزایش بیش از پیش قیمت مسکن خواهد شد و 
اقشار کم درآمد برای تامین مسکن بیشتر دچار مشکل می شوند. 
در این رابطه تلاش داریم قیمت تمام شده ساخت مسکن را با چند 

تدبیر که مدنظر داریم، کنترل کنیم.
با برنامه ریزی وزارت راه و  وزیر راه و شهرسازی در رابطه 
شهرسازی برای نوروز پیش رو اظهار داشت: در این زمینه مقدمات 
فراهم و ستادها تشکیل شده اند و اقدامات لازم در حال انجام است 
این رابطه  بروز حوادث جلوگیری شود و در  از  تا حتی الامکان 
سهم ۹۹ درصدی مردم در رعایت قوانین رانندگی نیز که موجب 

جلوگیری از بروز حوادث است، بسیار اهمیت دارد.


